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В статье авторами отражена позиция относительно проникновения в уголовное судопроизводство России 
теоретических, доктринальных правовых исследований по уголовным делам, оформленных в виде «заключений экс-
перта», «заключений специалиста», «юридических экспертиз». Легализация такого рода доказательств объясняется 
незнанием правоприменителями (дознавателями, следователями, прокурорами и судьями) законов в связи с дина-
мичным развитием законодательства. Авторы выразили мнение, что легализация такого рода исследований приведет 
к коммерциализации уголовного судопроизводства, неуважению граждан к суду. Решение проблемы отправления 
правосудия по определенным категориям уголовных дел авторы видят в создании специализированных судов.

Ключевые слова: применение права, заключение эксперта, заключение специалиста, юридические экс-
пертизы, доказательство, справедливость.

Expert or Specialist’s Opinion in the Law Sphere as a Service Industry 
in Criminal Proceedings

Svetlana S. Arsentyeva
Associate Professor of the Department of Criminal Procedure and Expert Activities 
of the Chelyabinsk State University
PhD (Law)

Anatoly N. Savchenko
Federal Judge Emeritus

In the article, the authors refl ect the point of view on pedaling in the theory of law of Russia and the penetration into 
the criminal proceedings of Russia of legal research on a criminal case, designed in the form of “expert opinions”, “expert 
opinions”, “legal expertise”. The legalization of this kind of research is justifi ed by the ignorance of investigators, investigators, 
prosecutors and judges of the laws and their inability to learn the laws for various reasons, including in connection with the 
dynamic development of legislation. The authors expressed the opinion that the legalization of such research will lead to the 
commercialization of criminal proceedings, disrespect of citizens to the court. The authors see the solution to the problem 
of the complexity of the administration of justice in certain categories of criminal cases in the creation of specialized courts.
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